
 

زنگ خطر پارکینسون 
نایب رئیس انجمن پارکینسون، با اعلام اینکه ۴۰۰۰ بیمار 
پارکینسون عضو این انجمن هستند، گفت: پیش بینی می کنیم 
۲۵۰ هزار مبتلا به پارکینسون در کشور داشته باشیم که البته 
این تعداد رو به افزایش است. محمد محسن میرمحمدی با 
اشاره به اولویت انجمن برای آگاه سازی جامعه از این بیماری، 
گفت: این انجمن تلاش می کند با رایزنی با سایر دستگاه ها و 
سازمان ها، بتواند شرایط مطلوبی برای بیماران پارکینسون 
در کشور فراهم کند. او با اشاره به روند پیری جمعیت کشور و 
افزایش موارد پارکینسون، گفت: در حال حاضر بیشتر بیماران 
پارکینسون در کشور متولدین دهه های۳۰ و ۴۰ هستند، 
اما زنگ خطر برای دهه های ۵۰ و ۶۰ به صدا درآمده است. 
نایب رئیس انجمن پارکینسون ایران از همفکری با فراکسیون 
سالمندی در مجلس شورای اسلامی برای توجه به وضعیت 
بیماران پارکینسون خبر داد و افزود: تلاش می کنیم بیماران 
پارکینسون پیش از موعد بازنشسته شوند. در حال حاضر ۴۰۰۰ 
نفر عضو انجمن پارکینسون هستند. در حال حاضر پیش بینی 
می کنیم ۲۵۰ هزار مبتلا به پارکینسون در کشور داشته باشیم 
که البته این آمار رو به افزایش است. او از شهرداری ها خواست 
نسبت به مناسب سازی معابر و همچنین ارائه امکانات ورزشی 
برای بیماران پارکینسون تلاش کنند و گفت: حداقل ۶ میلیون 
هزینه ماهانه یک بیمار پارکینسون است.متأسفانه بیمه ها 
از خدمات کاردرمانی و...، برای بیماران پارکینسون حمایت 
نمی کنند. در همین زمینه مهری سالاری - متخصص مغز 
و اعصاب و فلوشیپ اختلالات حرکتی، با بیان اینکه شیوع 
پارکینسون در حال افزایش است، گفت: این بیماری افراد بالای 
۵۵ سال را درگیر می کند و در آقایان شایع تر است. علت بروز 
پارکینسون هنوز مشخص نیست. لرزش دست ها، شایع ترین 
علامت پارکینسون است. همچنین، کندی حرکت و اختلال در 
راه رفتن، از دیگر علائم بیماری است. افراد درگیر پارکینسون 
خیلی وقت ها متوجه بیماری خود نمی شوند. بنابراین لازم 
است با بروز علائم اولیه حتماً به متخصص مغز و اعصاب برای 
تشخیص مراجعه شود. او افزود: در کشور مواردی از پارکینسون 
در سنین دهه های ۵۰ و ۶۰ را داریم که اغلب موارد ژنتیکی 
است. این متخصص مغز و اعصاب به درمان های دارویی و 
جراحی بیماران پارکینسون اشاره کرد و گفت: اصولاً جراحی 
موقعی انجام می شود که بیمار کم کم دچار عوارضی می شود که 
نمی توانیم درمان دارویی را ادامه بدهیم. در واقع، پارکینسون 
پیشرفته کاندیدای جراحی است که هزینه آن در دیگر کشورها 
بین ۱۰ تا ۲۰ هزار دلار است که این رقم در ایران، ۱۰۰۰ دلار 
بوده که بیمه ها این هزینه را پوشش می دهند.  سالاری با گلایه 
از بیمه ها در ایجاد محدودیت برای داروی مصرفی بیماران 
پارکینسون، گفت: متأسفانه بیمه ها برای همه بیماران به یک 
اندازه دارو را پوشش می دهند، در حالی که بعضی از بیماران به 
تعداد بیشتری قرص نیاز دارند که مجبورند آن ها را آزاد تهیه 
کنند.  او با اشاره به این موضوع که ۵۰ درصد بیماران سهمیه 
داروی خود را کم می آورند و مجبورند مازاد نیاز خود را آزاد 
تهیه کنند. افزود: سهمیه قرص لوودوپا در ماه یک بسته ۱۰۰ 
تایی است که هر بسته آن خارج از پوشش بیمه ای بین ۷۰۰ تا 
۸۰۰ هزار تومان هزینه برای بیمار دارد. متاسفانه دسترسی به 
امکانات درمانی برای بیماران پارکینسون فقط در شهرهای 
بزرگ است و از همین رو، این بیماران در شهرستان های 
کوچک، با مشکلات زیادی مواجه هستند.  بنابر اعلام روابط 
عمومی انجمن پارکینسون ایران، امیر حبیبی- متخصص مغز و 
اعصاب و فلوشیپ اختلالات حرکتی نیز با گلایه از بیمه ها گفت: 
متأسفانه پوشش داروهای بیماران پارکینسون خوب نیست و 

این سنگ اندازی بیمه ها یک حرکت غیر علمی است. 

مسافرکش های شهرستانی
چرا پلیس راهنمایی و رانندگی تهران، با مسافرکش های 
شخصی پلاک شهرستان برخورد نمی کند، این حجم از 
ماشین های شهرستانی باعث بی نظمی و ترافیک و تخلف 
در شهر تهران شده است از مسئولان تقاضا داریم که به این 

موضوع رسیدگی کنند تا مشکلات برطرف شود. 
طاعت از تهران 

دارو
از مسئولان دولتی درخواست داریم که داروهای فشار 
خون و دیابتی ها و بیماران قلبی را رایگان کنند تا این بیماران 
بتوانند داروهای خود را به صورت رایگان دریافت کرده و با 
مشکلات زیادی روبه رو نباشند. این کار باعث می شود که 
کسانی که از خرید دارو عاجز هستند حداقل بتوانند این 

بیماری ها را مهار کنند. 
حبیب زاده از تهران 

نیروی انتظامی
در حال حاضر که هوا بهاری شده است و اکثر خانواده ها 
فرزندان خود را به پارک ها می برند از مامورین نیروی انتظامی 
منطقه ۱۶ درخواست داریم که نیروهای خود را در پارک 
جنگل نازی آباد مستقر کنند تا از اتفاقاتی که روزانه در 
این پارک به وجود می آید جلوی آن را بگیرند و نگذارند که 

خانواده ها فرزندانشان را با دلشوره به این پارک بفرستند. 
سلمانی از تهران 

طلاق
معضل جامعه ما در حال حاضر که بسیار هم زیاد شده 
طلاق است. در این وسط بچه هایی هستند که به اسم بچه های 
طلاق در جامعه زندگی می کنند. چرا افرادی که نمی توانند 
با هم زندگی کنند ازدواج می کنند که در این وسط بچه های 

بی گناه پا به پای پدرها و مادرها باید زجر بکشند. 
صمدی از تهران 
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در ماه های اخیر اظهارنظرهای مختلفی 
توسط افراد مختلف در رسانه ها در خصوص 
تشویق به رشد افقی شهرهای کشور و لزوم 
بازنگری طرح های جامع و تفصیلی شهرها 
مطرح شده و می شود که به نظر می رسد 
مسیر انحرافی را در نظام برنامه ریزی شهری 
و منطقه ای کشور دنبال می نماید. این افراد بر 
این نکته تاکید دارند که باید سیاست نهادهای 
تصمیم گیر در نظام مدیریت و برنامه ریزی 
شهری ایران )نظیر شورای عالی شهرسازی 
و معماری ایران( از توسعه عمودی شهرها به 
سمت الحاق اراضی جدید به محدوده شهرها 
و گسترش افقی سکونتگاه های شهری کشور 
تغییر یابد. این در حالی است که پراکنده روی 
شهری )Urban Sprawl( یکی از معضلاتی 
است که شهرهای مختلف دنیا را درگیر مسائل 
و مشکلات متعددی کرده است. از جمله 
مسائل و مشکلاتی که به واسطه پراکنده روی 
و رشد افقی شهرها ایجاد می شود می توان به 
اتلاف زمین، افزایش هزینه احداث و نگهداری 
زیرساخت های شهری، از بین رفتن اراضی 
زراعی و باغی و منابع طبیعی پیرامون شهرها، 
متکی شدن خانوارهای شهری به اتومبیل 
و افزایش مصرف انرژی و سوخت، کاهش 
امنیت در فضاهای شهری و شکل گیری 
فضاهای بی دفاع شهری به واسطه خلوت 
بودن، افزایش هزینه زندگی برای شهروندان، 
کاهش ارتباطات اجتماعی و تغییرات هویتی 
در زندگی شهری اشاره کرد. ضمن اینکه لزوما 
ضمانتی وجود ندارد که به محدوده های افقی 
کم تراکم در آینده، تراکم و طبقاتی افزوده 
نشود. بررسی پژوهش ها و تحقیقات معتبر 
در شهرسازی ایران و جهان )نظیر مقاله ها و 
رساله های مقاطع کارشناسی ارشد و دکتری( 
و همچنین توجه به تجارب در نظام شهرسازی 
ایران، حاکی نکاتی در خصوص پرهیز از رشد 
افقی شهرهاست که در ادامه به بعضی از آنها 

اشاره می شود: 

۱.  در روند رشد افقی شهرها، اراضی قابل 
توجهی به محدوده شهرها الحاق شده که این 
موضوع سبب می شود عمده اراضی زراعی 
و باغی و همچنین اراضی ارزشمند از جهت 
منابع طبیعی و زیست محیطی، زیر ساخت و 
ساز قرار گرفته و از بین بروند. شدت سوداگری 
و تخریب این اراضی ارزشمند به حدی بوده که 
در بعضی از شهرها، این ساخت و سازها روی 
اراضی آبخوان پیرامون شهرها صورت گرفته و 
در واقع، منابع آب زیرزمینی شهرها در معرض 
خطر قرار گرفته است. از نکات قابل توجه اینکه 
سیاست های توسعه پایدار شهری در بسیاری 
از شهرهای جهان به سمت تمرکز هرچه بیشتر 
مناطق مسکونی و فعالیتی در بخش های 
مرکزی شهرها حرکت کرده تا از این طریق، 
زمین ها و محیط زیست ارزشمند پیرامون 
شهرها حفظ شود. این امر با توجه به ماهیت 
کویری کشورمان و کاهش قابل توجه اراضی 
زراعی و باغی طی ادوار گذشته از ضرورتی 

صدچندان برخوردار است. 
۲.  از سوی دیگر، بررسی تجارب حادث 
شده طی دهه های گذشته در شهرهای 
مختلف کشور نشان دهنده این موضوع است 
که رشد افقی شهرها و الحاق اراضی جدید 
به محدوده شهرها به هیچ وجه متوقف نشده 
و این موضوع تبدیل به روندی عادی برای 
شهروندان می شود. زیرا بازار سوداگری زمین 
و مسکن از چنان جاذبه ای برای بورس بازان 
برخوردار است که دائما اراضی پیرامونی شهرها 
از سوی افراد حقیقی و حقوقی خریداری شده  
و طی ادوار مختلف به شهرها الحاق می شوند. 
نتیجه چنین امری جلب سرمایه ها به سمت 
بورس بازی زمین های شهری و تفکیک این 
اراضی برای اهداف مختلف است که در نهایت، 
سبب خواهد شد سرمایه ها از سایر بخش های 
تولیدی به سوداگری و بورس بازی زمین جلب 
شود. نتیجه چنین روندی، علاوه بر تخریب 
اراضی ملی، روند رو به رشد افزایش قیمت 
مسکن برای شهروندان )به ویژه در نقاط 
پیرامونی شهرها( است. در همین راستا و 
جهت جلوگیری از تبعات فوق الذکر، مجلس 
شورای اسلامی در سال ۱۳۸۱ »قانون منع 

فروش و واگذاری اراضی فاقد کاربری مسکونی 
برای امر مسکن به شرکت های تعاونی مسکن 
و سایر اشخاص حقیقی و حقوقی« را تصویب 
کرد و آیین نامه اجرایی آن، در سال ۱۳۸۳ 
به تصویب هیأت وزیران رسیده است. فلذا 
نهادهای تصمیم گیر در حوزه شهرسازی 
نظیر کمیسیون های ماده ۵ استان ها، شورای 

برنامه ریزی و توسعه استان ها و شورای عالی 
شهرسازی و معماری ایران باید در کلیه 
تصمیم های خود این قانون و سایر قوانین و 

مقررات ملاک عمل را مدنظر قرار دهند. 
۳.  طبق قوانین و مقررات ملاک عمل 
در کشورمان، کلیه دستگاه های عمومی و 
دولتی موظفند که به اراضی واقع در محدوده 
شهرها خدمت رسانی کنند. در همین راستا 
باید در قالب طرح های آماده سازی زمین؛ 
زیرساخت ها، تاسیسات و تجهیزات شهری 
در اراضی الحاقی به محدوده شهرها احداث 
شود. توجه دستگاه های عمومی و دولتی 
خدمت رسان به اراضی الحاقی به محدوده 
شهرها و نیز قیمت های رو به رشد این اراضی 
سبب می شود که طی سال های متمادی، 
روند سرمایه گذاری در اراضی میانی و مرکزی 
شهرها کاهش قابل توجهی یافته و پس از 
مدتی، بافت های فرسوده و مسئله دار شهری 
در محلات میانی و مرکزی شهرها شکل گیرد 
که این موضوع به تنهایی می تواند سبب بروز 
مشکلات متعددی برای نظام مدیریت و 

برنامه ریزی شهرها شود. 
۴.  روند الحاق اراضی جدید به محدوده 
شهرها و گسترش افقی آنها، دارای تبعات منفی 
فرهنگی- اجتماعی نیز است. زیرا گسترش 
افقی شهرها سبب خواهد شد که بخشی از 
جمعیت ساکن در بخش های مرکزی و میانی 
شهرها )عمدتا طبقات متوسط و مرفه جامعه(، 
به طمع افزایش هرچه بیشتر قیمت املاک 
خود و نیز برای دستیابی به عرصه هایی آرام 
و به ظاهر سالم تر به اراضی پیرامونی شهرها 
مهاجرت کرده که این موضوع طی مدت 
کوتاهی می تواند به جدایی گزینی اجتماعی 

شهروندان منجر شود. 
۵.  یکی دیگر از تبعات رشد و گسترش 

افقی شهرها، اتکای هرچه بیشتر خانوارهای 
شهری به حمل و نقل شخصی است. زیرا 
تراکم کم جمعیت در اراضی پیرامونی شهرها 
سبب می شود که حمل و نقل عمومی در این 
اراضی فاقد توجیه اقتصادی بوده و از سوی 
دیگر، فاصله قابل توجه محلات پیرامونی با 
مرکز شهر باعث می شود اقبال شهروندان به 
اتومبیل شخصی بیشتر از قبل شود. در حالی 
که بر همگان آشکار است که یکی از مشکلات 
جدی شهرها و به ویژه کلانشهرهای کشور ما 
آلودگی هوا )به ویژه در ایام پاییز و زمستان( 
است و یکی از منابع مهم آلودگی هوای شهرها، 
اتومبیل ها محسوب می شوند. همچنین در 
حال حاضر، مصرف بی رویه سوخت به یکی 

دیگر از مشکلات دولت تبدیل شده است. 
۶. احداث تاسیسات، زیرساخت ها، تجهیزات 
شهری و کاربری های خدمات عمومی پشتیبان 
سکونت در اراضی الحاقی جدید به شهرها 
و نگهداری آنها طی سال های بعدی سبب 
خواهد شد که بار مالی قابل توجهی متوجه 
شهرداری ها و سایر دستگاه های خدمت رسان 

شود. 
۷.  اراضی اضافه شده طی رشد افقی به 
محدوده شهرها که معمولا با تراکم پایینی 
اضافه می شود ممکن است در بازه زمانی آتی 
طی تقاضای مالکان یا در طرح های شهری، 
دچار افزایش تراکم و طبقات ساختمانی شده 
که عملا نقض غرض اهداف مدنظر شده و 

تضمینی برای جلوگیری از آن نیست. 
در پایان به نظر می رسد شورای عالی 
شهرسازی و معماری ایران طی یک دهه 
گذشته با بهره گیری از پژوهش های علمی و 
درس گرفتن از تجارب دهه های گذشته ایران 
و سایر کشورها، به درستی سیاست توسعه 
درون زا از طریق توسعه عمودی شهرها )نه به 
معنی بلندمرتبه سازی، بلکه عمدتا در قالب 
تراکم های میان مرتبه( را در پیش گرفته است. 
امید است که این نهاد تصمیم گیر در حوزه 
معماری و شهرسازی کشور همچنان رویه 
سابق خود را ادامه داده تا از این طریق، طی 
دهه های آتی شهرهای کشور مجددا با مسائل 

و مشکلات موجود مواجه نشوند. 

چرا باید از رشد افقی شهرها پرهیز کنیم؟!

بیش از ۹0 درصد حوادث اخیر 
مدارس توسط  دانش آموزان 

اتفاق افتاده 
خبرگزاری فارس  نوشته است که بیش از 9۰ 
درصد حوادث مدارس منشأ داخلی داشته و توسط  
دانش آموزان اتفاق افتاده است و شیطنت های 
دوره نوجوانی همزمان با پوشش رسانه ای 
گسترده، این رقابت را بین برخی  دانش آموزان 
تسری داده است. همچنین گفته بررسی ها 
همچنین نشان می دهد در موارد معدودی برخی 
معلمین نیز تخلفاتی در این زمینه داشته اند و به 
رغم با خبر بودن از ماجرا با  دانش آموزان برای 
تعطیل کردن کلاس ها همراهی کرده اند که 
پرونده تخلف آنها در حال رسیدگی است.  فارس 
توضیح داده که تحقیقاتش نشان می دهد در 
موارد با منشأ داخلی، علت بدحالی دانش آموزان 
منتقل شده به مراکز درمانی حدود ۸۰ درصد 
تمارض و حدود ۲۰ درصد تلقین اعلام شده 
است. البته در مواردی ابتلای آن ها به آسم، 
مشکلات ریوی یا قلبی هم با تحریک مواد 
بدبو یا استرس منجر به بدحالی شده است. این 
خبرگزاری، سخنان متخصصان را نقل کرده 
و گفته که »تعدادی از  دانش آموزان حاضر در 
بیمارستان هیچ علائمی از بیماری را نداشتند و 
تشخیص ما در پرونده پزشکی آنها تمارض قید 
شد.«  همچنین گزارش کرده که »بررسی ها 
نشان می دهد از چندین سال قبل نیز استفاده 
دانش آموزان از انواع بمب های بدبو به عنوان یک 
شوخی متداول شده است و این ابزارهای شوخی 
در فروشگاه های اینترنتی به راحتی در دسترس 
است. برخی از دانش آموزان بوهایی که استشمام 
کرده اند را مشابه بوی همین بمب های بدبو یا 

اسپری های فلفل توصیف کرده اند. «

1/5 میلیارد تومان پیامک حجاب  
ارسال شد

هزینه پیامک های حجاب که به صورت کلی 
در تاریخ ۲۶ فروردین ماه برای مردم ارسال شد، 
نزدیک به ۲ میلیارد تومان برآورد شده است. به 
گزارش خبرآنلاین، در تاریخ ۲۷ فروردین ماه 
اولین پیامک های طرح حجاب برای شهروندان 
ارسال شد؛ در متن این پیامک آمده است: 
»هموطن گرامی؛ احترام به قانون حجاب و 
رعایت آن، مانند هر قانون دیگری ضروری 
است.«این پیامک علاوه بر زنان برای مردان و 
برای کودکان نیز ارسال شده است و می توان 
گفت که هر کسی که سیم کارت فعالی را در 
اختیار داشته است از هر اپراتوری این پیامک 
را دریافت کرده  است؛ بنابر آخرین داده های 
منتشر شده از سوی سازمان تنظیم مقررات 
در تاریخ مرداد ماه ۱۴۰۱ خطوط فعال تلفن 
همراه به بیش از ۱۴۱ میلیون عدد رسیده 
که ضریب نفوذ را به ۱۶۷ درصد می رساند. 
طبق بررسی های صورت گرفته اپراتور همراه 
اول بیش ترین خطوط فعال تلفن همراه را در 
اختیار دارد؛ در اپراتور همراه اول، تعداد خطوط 
واگذارشده دائمی فعال ۲۱ میلیون و ۴9۷ 
هزار و ۷۰۳ تخمین زده شده است و خطوط 
واگذارشده اعتباری فعال نیز به ۵۳ میلیون و 
9۳9 هزار و 9۶۳ تخمین زده شده است و پس از 
آن اپراتور ایرانسل بیش ترین خطوط فعال را در 
اختیار دارد، در اپراتور ایرانسل، تعداد خطوط 
واگذارشده دائمی فعال به پنج میلیون و ۸۲۲ 
هزار و ۳9۴ رسیده است و خطوط واگذارشده 
اعتباری فعال نیز به ۵۴ میلیون و 9۰۳ هزار و 
9۵ خط رسیده است و در اپراتور رایتل نیز تعداد 
خطوط واگذارشده دائمی فعال به ۶۸۸ هزار 
و ۸۱۶ رسیده و خطوط واگذارشده اعتباری 
فعال نیز به چهار میلیون و ۸۲۰ هزار و ۴۳۵ 
خط رسیده است.  هزینه هر یک عدد پیامک 
اپراتور همراه اول، برای خطوط دائمی، ۸. 9 و 
برای خطوط اعتباری، ۱۰.۶ تومان است و در 
خصوص اپراتور ایرانسل، برای خطوط دائمی 
داخل ایران، 9. 9 و برای خطوط اعتباری، 
۱۱.۶ تومان است و در خصوص اپراتور رایتل 
هزینه پیامک برای خطوط دائمی ۸. ۸ تومان و 
برای خطوط اعتباری ۱۰.۵ تومان است.  بر این 
اساس اپراتورهای ایرانسل، همراه اول و رایتل 
برای ارسال پیامک حجاب یک میلیارد و ۵۱۴ 
میلیون و ۲۸۶ هزار و 9۱۴ تومان هزینه کردند. 

بحران آب در تهران جدی است
محمود یزدانی، کارشناس آب، در آغاز 
درباره تشکیل قرارگاه اضطرار آب در تهران به 
»انتخاب« گفت: بحث بحران آب یک بحث 
جدی در تهران است، ما اگر بخواهیم این موضوع 
را درگیر مسائل سیاسی کنیم یک ظلم آشکار 
در حقوق شهروندان است. بحران آب در کشور 
یک امر بدیهی است و همه با آن دست و پنجه 
نرم می کنند به خصوص مناطق جنوبی کشور که 
سال گذشته نیز با افت فشار مواجه شدند. قرارگاه 
تامین و توزیع آب نیز یک مرکز فرماندهی است 
تا استمرار خدمات پایدار لحاظ شود. او افزود: 
موضوعی که ذهن ما را خیلی درگیر می کند 
بحث مصرف بیش از تولید است. یعنی ما اگر 
نمودارمان را ترسیم کنیم، مصرف و تولید یکدیگر 
را قطع می کنند. بیش از پنجاه هزار لیتر بر ثانیه 
آب در تهران مصرف می شود. عدد مصرف آب 
تهران بسیار بالاست. با توجه به اینکه اقلیم کشور 
ما خشک و نیمه خشک است و وارد سومین 
سال خشکسالی شده ایم نیاز به این است که 
متخصصین و مصرف کننده و رسانه ها درگیر این 
موضوع باشند. رسانه ملی و مطبوعات و سایت ها و 

مردم و دولت باید درگیر بحران آب شوند. 

سید حسین میرزاده
پژوهشگر دکتری شهرسازی

آرمان ملی: جامعه ای که در آن زیست 
رخدادهای  و  وقایع  از  می کنیم، سرشار 
اجتماعی است که زیست همه افرادی که 
متولد می شوند و نیز آینده آن ها را تحت تاثیر 
قرار می دهد. در چنین شرایطی به نظر می رسد 
برای رسیدن به همان آینده ای که مدنظر است 
و نزدیک شدن به آرمان ها و اهداف باید بیشتر 
بر فکر و ذهن و آگاهی و آموزش متمرکز شد؛ 
آنچه بر رشد فردی و توسعه جوامع می انجامد 
و همگان از مزایای آن بهره مند می شوند. در 
چنین شرایطی و نیز در شرایطی که بنا به 
گفته مسئولین از جمله شخص رئیس جمهور، 
آمار سقط جنین در ایران سرشکن شده - به 
همان دلایل مهم ضعف مالی و عدم توانایی 
در باروری و بزرگ کردن فرزند-  افرادی پیدا 
شوند که حاضرند برای به دنیا آمدن و در واقع 
سزارین کردن فرزندانشان در تاریخ »۰۲. ۰۲. 
۰۲« خود را به آب و آتش بزنند؛ تب ها و پزهای 
فانتزی و لذت بخشی برای آن افراد که هنوز 
مشخص نشده چه تاثیری می تواند در آینده و 

شخصیت فرزند داشته باشد!
پیش از این هم نمونه هایی از این پدیده 
لبته پرمخاطب در میان ایرانی ها  نوگرا و ا
دیده ایم؛ افرادی که حاضرند تا جایی که 
می توانند پول خرج کنند و اتاق های لاکچری 
فرزند با رنگ ها و تم های متفاوت برای فرزند 
دختر و پسرشان در نظر گرفته شود تا طفل 
از همه جا بی خبر چشم هایش را باز کند و 

پا در جامعه طبقاتی بگذارد. حالا اما به نظر 
می رسد متقاضی دو، دو، هزار و چهارصد و 
دو آنقدر زیاد شده که وزارت بهداشت هشدار 
داده اگر بیمارستانی در تاریخ »۰۲. ۰۲. ۰۲« 
خارج از حد نرمال، سزارین انجام دهد، درجه 
اعتباربخشی اش یک درجه کم می شود که یک 
ضرر چند میلیاردی را در پی خواهد داشت! این 
خبر را مدیرکل مرکز نظارت و اعتباربخشی 
امور درمان وزارت بهداشت اعلام کرده و ضمنا 
هشدار داده که نسبت به عوارض و خطرات 
احتمالی تولدهای مناسبتی و تقویمی برای 
مادر و نوزاد، انجام تولدهای تقویمی اقدامی 
غیر اخلاقی و غیر قانونی است.  برای یک تاریخ 

تولد، جان خود و نوزاد را به خطر نیندازید
سلمان حیدری، مدیرکل مرکز نظارت و 
اعتباربخشی امور درمان وزارت بهداشت درباره 
اولتیماتوم وزارت بهداشت به بیمارستان ها 
برای سزارین  تقویمی در تاریخ »۰۲. ۰۲. ۰۲«، 
گفته: وزارت بهداشت به صورت مکرر نسبت 
به این موضوع هشدار داده و بخشنامه ای 
را به معاونت های درمان دانشگاه های علوم 
پزشکی کشور، ابلاغ کرده است تا حتما از 
انجام این اقدام جلوگیری کنند. در نظارت ها 
هم این موضوع مورد بررسی قرار می گیرد و 
اگر مشاهده کنیم که مرکزی در تاریخ خاصی 
خارج از حد نرمال زایمان به صورت سزارین 
انجام داده، حتما تذکر داده می شود و در 
صورت تکرار، حتما در درجه اعتباربخشی 

این مراکز تجدید نظر شده و کاهش درجه 
اعتباربخشی خواهند داشت. معمولا یک 
درجه از درجه اعتباربخشی مراکز متخلف کم 
می شود که با توجه به دخل و خرج میلیاردی 
بیمارستان ها، همین کاهش یک درجه ای 
ممکن است در ماه یا سال، ضرر چند میلیاردی 
را برای یک مرکز بسته به میزان دخل و خرجی 
که دارد، به دنبال داشته باشد.  حیدری با 
بیان اینکه وزارت بهداشت نظارت بر موضوع 
تولدهای تقویمی را به صورت جدی پیگیری 
می کند، ادامه داده است که: بعد از گذشتن 
تاریخ تقویمی خاصی که پیش می آید، مانند 
۱۴۰۲. ۰۲. ۰۲، حتما به صورت اعلام نشده از 
مراکز درمانی مختلف نظارت به عمل می آوریم 
تا بتوانیم اعمال قانون لازم را انجام دهیم. 
در عین حال برخورد با پزشکان خاطی در 
حیطه نظام پزشکی تعریف شده، معمولا ما 
پزشکان متخلف در این زمینه را هم به سازمان 
نظام پزشکی ارجاع می دهیم تا در کمیسیون 
انتظامی نظام پزشکی، برخورد لازم صورت 
گیرد.  مدیرکل مرکز نظارت و اعتباربخشی 
امور درمان وزارت بهداشت با بیان اینکه در 
سال گذشته نیز به دلیل تخلف تولد تقویمی 
به چندین مرکز درمانی تذکر دادیم، درباره 
عوارض احتمالی انجام تولدهای مناسبتی، 
توضیح داده: باید توجه کرد که مهم ترین 
دستگاه حیاتی یک فرد دستگاه تنفسی اش 
است. برای تکامل و بلوغ کامل دستگاه تنفسی 

یک نوزاد، جنین باید تا آخرین روزهایی که 
از نظر علمی در نظر گرفته شده، در رحم 
مادر باشد تا به بلوغ کامل دستگاه تنفسی 
برسد. یکی از شایع ترین عوارض تولدهای 
زودهنگام به دلیل انجام زایمان در تاریخی 
خاص، نارسایی تنفسی است که در این صورت 
نوزاد باید به دستگاه ونتیلاتور وصل شود و... در 
عین حال از جهاتی مانند کاهش وزن و... نیز 
عوارضی برای نوزاد دارد. در عین حال زمانی که 
این عوارض رخ می دهد، ممکن است احتمال 
مرگ و میر هم بالا رود. حیدری تاکید کرده: 
این اقدام برای خود مادر هم می تواند عوارض 
زیادی داشته باشد. زایمان طبیعی هم به نفع 
مادر است و هم به نفع نوزاد، اما وقتی به اجبار 
سزارین انجام می دهند، اولا راحتی زایمان های 
بعدی را از بین می برد و در عین حال ممکن 
است به عفونت محل عمل یا عوارض دیگری 
منجر شود.  گفتنی است که سعید کریمی، 
معاون درمان وزارت بهداشت هم در حاشیه 
مراسم تجلیل از خادمان سلامت با حضور در 
جمع خبرنگاران، درباره زایمان های مناسبتی 
گفته: متاسفانه یکی از مشکلات ما در سال های 
اخیر بحث سزارین های تقویمی است. این 
موضوع یک بحث فرهنگی است. اینکه عدد 
تاریخ تولد انسان بخواهد رُند باشد، خیلی 
دارای اهمیت نیست که ما بخواهیم برای 
این موضوع سلامت فرزند خودمان را به خطر 

بیندازیم. 

 تولد در تاریخ
 »۰۲ .۰۲ .۰۲« 

 چه تاثیری در آینده  
و شخصیت فرزند دارد؟

وزارت بهداشت هشدار داده  برای 
سزارین های بی دلیل اعتباربخشی  
بیمارستان ها یک درجه کم می شود 

نـگــاه


